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PROVOZ MĚSTSKÉHO ÚŘADU PRO VEŘEJNOST 

Pondělí  7:30 – 11:30    a   12:30 – 17:00 

Středa  7:30 – 11:30    a   12:30 – 17:00 
 

Budova úřadu je otevřena i mimo hodiny určené pro veřejnost (úterý, čtvrtek), a to v době 

od 8:00 do 13:00 hodin. V těchto dnech však pracovníci úřadu nemusí být přítomni z důvodů 

plnění úkolů mimo kancelář, doporučujeme tedy občanům přednostně využívat úřední dny, 

případně si návštěvu úřadu s konkrétním úředníkem či pracovníkem dojednat předem.  

Telefon:  +420 482 360 431 

E-mail:  mesto.raspenava@raspenava.cz 

Kontakty 

Mgr. Josef Málek, starosta města  
482 360 448, 725 125 661, josef.malek@raspenava.cz  
dočasně ochrana přírody, odpad. hospodářství, 

Jaromír Hanzl, místostarosta 
482 360 433, 725 076 524, jaromir.hanzl@raspenava.cz  

Jana Lipenská, podatelna, sociální věci, správa majetku 
482 360 431, 602 148 299, jana.lipenska@raspenava.cz 

Ivana Sýkorová, vedoucí ekonomického odd. 
482 360 443, ivana.sykorova@raspenava.cz  

Lucie Šedová, pokladna, poplatky odpady 
482 360 441, lucie.sedova@raspenava.cz  

Radka Čapková, evidence smluv a poplatků, poplatek ze psů 
482 360 445, radka.capkova@raspenava.cz 

Ladislava Beranová, mzdy, poplatky ostatní 
482 360 444, ladislava.beranova@raspenava.cz  

Olga Hromníková, účetnictví 
482 360 440, olga.hromnikova@raspenava.cz  

Jaroslava Kasalová, matrika, evidence obyvatel 
482 360 449, jaroslava.kasalova@raspenava.cz  

Iveta Horčičková, správa majetku, pozemky 
482 360 446, 725 411 248, iveta.horcickova@raspenava.cz  

Markéta Kohoutová, stavební úřad, silniční správní úřad 
482 360 451, marketa.kohoutova@raspenava.cz  

Ladislava Mičunovičová, městská knihovna a informační centrum  
482 360 447, knihovna@raspenava.cz  
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SLOVO STAROSTY 

 

Vážení spoluobčané,  

tento rok, již páté Veřejné zasedání zastupitelstva města Raspenavy, se konalo ve 

středu 14. prosince. Ač již páté v roce 2022, přesto první pro nově zvolené 

zastupitele, radní, předsedy výborů a starostu nevyjímaje.  

Hlavním bodem jednání bylo samozřejmě projednání a schválení rozpočtu města na 

rok 2023 a střednědobého výhledu rozpočtu na roky 2024-2025. Návrh rozpočtu 

i střednědobého výhledu rozpočtu byl řádně zveřejněn 24. listopadu, čímž byla 

splněna zákonná povinnost zveřejnění nejméně 15 dnů přede dnem jeho 

projednávání v zastupitelstvu a do jednání zastupitelstva samotného nebyly 

uplatněny žádné připomínky ani dotazy z řad občanů ani zastupitelů. Návrhem 

rozpočtu i střednědobým výhledem se také na svých jednáních zaobírali členové 

obou výborů zastupitelstva. Výsledkem těchto jednání bylo doporučení finančního 

výboru i výboru kontrolního předložené materiály zastupitelstvem schválit. 

Zastupitelstvo tedy po krátkém shrnutí bodu jednání starostou a rychlé věcné diskusi 

rozpočet města na rok 2023 a střednědobý výhled rozpočtu na roky 2024-2025 

jednohlasně schválilo, nikdo nebyl proti návrhu, nikdo se hlasování nezdržel.  

V roce 2023 je plánováno hospodařit s drobně přebytkovým rozpočtem, a to 

s celkovými příjmy ve výši 87.014.900,- Kč a celkovými výdaji ve výši 84.190.840,- 

Kč. Již v úvodu roku nás čeká významná investiční akce – modernizace veřejného 

osvětlení v našem městě.  

Za přípravu návrhu rozpočtu děkujeme ekonomickému oddělení našeho úřadu.  

Dobrou zprávou je, že se v současné době, na rozdíl od konce loňského roku, nemění 

systém odpadového hospodářství v našem městě ani výše motivačního poplatku za 

tento systém (poplatek TKO), který je dlouhodobě v posledních letech udržován na 

nejnižší možné úrovni. Odpadové hospodářství je však kapitolou zasluhující si vlastní 

příspěvek, je kapitolou, kdy lze otevřeně říci, že pokud se nám společně v Raspenavě 

něco opravdu nedaří, tak je to jistě nakládání s odpadem. Naplnění požadavků nové 

odpadové legislativy pro nás všechny bude do budoucna velký úkol. 

Naše žití v následujícím roce budou rovněž komplikovat i situace řešené Státní 

veterinární správou a souvisejícími organizacemi, tedy opatření související s Africkým 

morem prasat a chřipkou ptáků. Věnujte tedy prosím pozornost vývoji situace 

i v těchto věcech. 

Vážené dámy, Vážení pánové, občané či návštěvníci Raspenavy, dovolte mi 

Vám popřát v tento čas, příjemné prožití Vánoc a do nadcházejícího roku pevné 

zdraví a spokojenost v rodině.   

Mgr. Josef Málek 
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BEZPEČNOST NAŠICH DĚTÍ 

 

Vážení spoluobčané, milí rodiče… 

Tento příspěvek jsem se rozhodl napsat, abych Vám vylíčil situace, které nastávají 

při převádění našich dětí z hlavní budovy školy do školní jídelny, ale i z budovy 

1. stupně školy do školní družiny či jídelny.  

Právě skončila pátá vyučovací hodina, oblékáme se a ze školního dvora vyrážíme 

přes lávku do ulice Luhová. Nic nejede, tak pokračujeme do kopečka. Cestou nás míjí 

jedno modré auto, snažíme se uhnout co nejvíce na stranu, ale z jedné strany máme 

kamennou zídku a z druhé plot. Řidička hodně zpomalila a vybočila, takže máme dost 

místa. Horší situace nastává na kopečku, kde k nám rychle přijíždí tmavé SUV. 

S dětmi uhýbáme, co nejvíce vpravo, k živému plotu. Auto se kolem nás jen mihne. 

Zdá se, že řidič vůbec nezaregistroval, že na vozovce je zhruba 15 dětí s učitelem. 

Stojím trochu mimo zástup a zrcátko auta mě míjí tak o deset centimetrů.  

Scházíme dolů k mlýnu, silnice se rozšiřuje, jdeme co nejvíc 

vpravo ve dvojicích. U mlýna směrem k nám couvá od mostu 

velký kamion. Zastavujeme a chvíli čekáme, než projede 

kolem nás a začne se stáčet do dvora. Pak je cesta volná 

a my pokračujeme a za mostem odbočujeme doleva do 

krátkého kopce k panelákům. Na kopečku nás mine poměrně 

rychle jedoucí dodávka. Cesta je sice široká, ale s dětmi 

jdeme téměř mimo vozovku, po úzkém pruhu trávníku u plotu.  

Už se blížíme k jídelně. Jsme před paneláky. Jedou dvě auta za sebou. Cesta je 

zúžená zaparkovanými vozidly. Volám na děti, ať jdou co nejvíce na stranu. Šikovně 

se schovají mezi stojící auta. Vozidla přejedou a my naštěstí bez úhony dorážíme ke 

školní jídelně. 

Všechny popisované události se samozřejmě nestaly při jedné cestě, je to jen takový 

souhrn událostí, které se stávají. Když si to po sobě pročítám, trochu mě mrazí 

v zádech… Jistě, trasa mezi školou a školní jídelnou není z hlediska bezpečnosti 

úplně optimální. Celou cestu jdeme po vozovce, protože nikde není chodník (asi ani 

není technicky možné, aby byl). Snažíme se proto, aby byl přechod dětí co 

nejbezpečnější, aby se nikomu nic nestalo. Často převádíme z budovy 1. stupně do 

školní družiny nebo naopak i čtyřicetičlennou skupinu dětí. Takovou skupinou se 

kolikrát doslova „proplétá“ auto, jehož řidič asi hodně spěchá a nemůže chvilku 

počkat. 

Velmi nebezpečné situace na cestě před paneláky ale vznikají také ráno, kdy rodiče 

vozí své děti do školy. Vidíme vozidla, která míjejí desítky dětí, které jdou od 

autobusu, proplétají se mezi nimi, potom stojí u školy, blokují průjezd dalším vozidlům, 

různě se objíždějí… 
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Proto moc prosím Vás, řidiče, kteří nás míjíte, když děti převádíme, nebo ráno 

odvážíte děti autem do školy, abyste byli maximálně ohleduplní, abyste zpomalili a 

snažili se děti objet s co největším odstupem. Aby to bylo co nejvíc bezpečné. Blíží 

se Vánoce a byl by to od nás všech řidičů takový pěkný vánoční dárek našim dětem… 

Děkuji. 

Mgr. Petr Chvojka 

Pozn. redakce: celý úsek mezi školními budovami je zónou s maximální povolenou 

rychlostí 30 km za hodinu (a nejen tento) a cesta při školní budově B a jídelně je z důvodu 

zvýšení bezpečnosti upravena pro jednosměrný provoz, nezapomínejte na to, děkujeme.   

 

POMÁHÁM, PROTOŽE CHCI - 72 HODIN  
 

Dne 21. října 2022 se uskutečnil celorepublikový projekt „Pomáhám, protože chci – 

72 hodin“, do kterého se opakovaně naše základní škola zapojuje. Je to akce pro ty, 

kteří chtějí pomáhat svému okolí, lidem nebo přírodě. 

Projekt proběhl jako dobrovolná akce žáků 3. až 9. třídy a vyučujících v rámci 

pátečního odpoledne. Děti a vyučující pracovali v několika skupinách. U budovy  

1. stupně uklízeli školní zahradu a sbírali odpadky. 

Díky materiální podpoře firmy Vršťala Raspenava mohly být upraveny záhonky před 

budovou školy 2. stupně. Na zahradě děti hrabaly listí, natíraly dřevěnou verandu 

před vstupem do dílen školy a ve školní kuchyňce pekly jablkové záviny pro Dům 

s pečovatelskou službou v Raspenavě, které následně do Domova předaly  

ke zpříjemnění pátečního podvečera. 

Za všechny účastníky Mgr. Renata Kočovská     
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ADVENTNÍ EXKURZE ZŠ DO DRÁŽĎAN  
 

První adventní týden žáci druhého stupně 

a několik žáčků z 1. stupně s rodiči zahájili 

tematickou exkurzí do Drážďan. V rámci 

dějepisu a německého jazyka vyrazili poznat 

místní historické památky a vyzkoušet své 

jazykové dovednosti konečně v praxi! 

V pondělí 28. listopadu 2022 jsme vyrazili 

zájezdovým autobusem od budovy školy ve 

Fučíkově ulici. Po třech hodinách bezproblémové cesty jsme dorazili na parkoviště, 

odkud jsme se vydali nejprve na prohlídku města. Paní učitelka Štěpinová si pro děti 

připravila zajímavý výklad k nejdůležitějším drážďanským památkám. Vyfotili jsme se 

třeba u pana Sempera, architekta, který stojí za nádhernou budovou Semperoper. 

Navštívili jsme i galerii Zwinger, kde jsme počkali na dvanáctou hodinu, abychom 

slyšeli místní zvonkohru. Poté jsme se prošli kolem Katedrály Nejsvětější trojice  

až k Frauenkirche (Pozn. redakce: viz foto, zdroj: https://cs.wikipedia.org) – 

nádhernému symbolu saské metropole, který byl po kompletním zničení za 2. světové 

války doslova vystavěn z trosek. Na stavbě je dodnes patrné, které pískovcové kvádry 

jsou původní a které jsou nové. 

V odpoledních hodinách jsme kolem několika menších stánků na náměstí Neumarkt 

konečně došli k dlouho očekávanému cíli naší cesty – Adventnímu trhu 

Striezelmarkt, nejstaršímu v Německu s tradicí již od roku 1434. Paní učitelka 

Hájková připravila pracovní listy s obrázky a několika malými úkoly. Děti měly 

například zjistit, kolik na trzích stojí Bratwurst nebo zapsat do obrázku celý německý 

název trhů. Všichni si zde pondělní odpoledne moc užili, kapesné mnohdy utratili beze 

zbytku. V kurzu byla hlavně Jablka v čokoládě či karamelu, dětský punč nebo 

„františky“ rodičům pod stromeček. Někteří si vyzkoušeli i ruské kolo. Trhy a část 

Drážďan tak viděli i z ptačí perspektivy. Děkujeme vedení školy i rodičům za 

projevenou důvěru a těšíme se na další společné zážitky. 

Bc. Kateřina Hájková 

 

TŮNĚ A MOKŘADY V RASPENAVĚ 

 

V říjnu letošního roku byl v lesích města Raspenavy realizován první projekt obnovy 

tůní a mokřadů. V lokalitě Pekelský vrch byly vybudovány 3 tůně v místech se stálým 

zamokřením (2 tůně u Luisiny studánky a 1 tůň pod vrcholem kopce). Celková plocha 

tůní je 0,13 ha a hloubka 1 m, odtok vody je zajištěn jednoduchým přelivem z místních 

kamenů. 
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Hlavním důvodem realizace projektu je podpora zadržení vody v krajině  

a zvýšení biodiverzity území. Tůně budou zároveň i vhodným biotopem pro 

obojživelníky a vodní živočichy. Vzhledem k jejich umístění budou plnit i funkci 

krajinotvornou a estetickou. 

Projekt je navržen dle standardu péče o krajinu a přírodu SPPK B02 001:2014 

a technicky i projekčně jej připravil Ing. Vít Polák. 

Velké poděkování patří všem patronům projektu, kteří naše úsilí podpořily finančně, 

a to: 

PILA HERAP s.r.o., Hejnice 

Okna Hrádek s.r.o., Stráž nad Nisou 

DENDRIA s.r.o., Nové Město pod Smrkem 

JIZERSKOHORSKÁ STROJÍRNA, spol. s r.o., Raspenava 

Jan Urbánek, odborný lesní hospodář lesů Města Raspenavy 

 

ŽIVÁ JMÉNA 

 

„Dělňák, Kalberk, Bíláč… i u nás jména žijí“  

V září letošního školního roku jsme se u nás na frýdlantském Gymnáziu rozhodli, že 

budeme pokračovat v projektu Živá jména. Minulý rok jej pomohla ve Frýdlantu rozjet 

naše absolventka Pavlína Beranová.   

Nejprve jsme se osobně setkali s pány Václavem Lábusem a Danielem Vrbíkem, 

vyučujícími na Fakultě přírodovědně-humanitní a pedagogické Technické univerzity 

v Liberci, kteří celý projekt vymysleli, a začali s jeho realizací. Domluvili jsme se na 

zpracování oblasti Hejnic, Raspenavy, Bílého Potoka a Lázní Libverda.  

Cílem projektu je za pomoci veřejnosti sbírat „živá jména“, tedy názvy míst, která jsou 

používána v běžné komunikaci, slouží ke každodenní orientaci přímo v obci a jejím 

okolí a která se zároveň liší od oficiálních názvů, popř. oficiální název ani nemají. 

Abychom získali maximum variant, potřebujeme rozšířit povědomí o tomto projektu 

mezi všechny generace. První fázi spouštíme 1. prosince.  

Každý, kdo chce přispět nějakým názvem, může jej jednoduše zapsat do webové 

aplikace https://zivajmena-frydlantsko.gymfry.net. 
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Pro tento školní rok projekt zaštiťují studentky Gymnázia Frýdlant Leona Košková, 

Milena Sahakyanová, Barbora Kozlovská, Agáta Nováková a Amálie Wanka spolu  

s učitelem Kryštofem Špidlou. 

Budeme velice rádi za všechny vaše příspěvky. Živá jména jsou cenná hlavně tím,  

že jsou nositelem paměti – paměti lidí i paměti míst. Jsou tedy nezpochybnitelnou  

kulturně-historickou hodnotou, důležitým svědectvím proměnlivého vztahu člověka  

ke krajině a k sídelnímu prostoru a my je chceme zachovat i pro další generace. 

Leona Košková 

 

ADVENTNÍ KONCERT V RASPENAVĚ  

 

Když jsem před pěti lety přišel s myšlenkou uspořádat ve zdejším kostele adventní 

koncert, řada lidí si ťukala na čelo a považovali mě za snílka, nebo rovnou za blázna.  

Na koncerty tady přeci chodíme do hejnického kostela, nebo na frýdlantský zámek.   

Nemám ve zvyku se dopředu vzdávat – a tak jsem se do naplnění této představy se 

vší vervou pustil. 

A výsledek, si myslím, stojí za to!  

Jde o akci, která již bezpochyby patří ke koloritu předvánočního času v Raspenavě. 

V neděli 4. prosince se konal již pátý adventní koncert (abych byl úplně přesný – šlo 

o čtvrtý, když jeden koncert byl kvůli covidu-19 až novoroční). 

A podle odezvy mohu říci, že opět byl koncert vysoké kulturní úrovně, že byl kulturním 

zážitkem. Soudím tak přímo z odezvy posluchačů, nebo také z toho, že mi píší lidé 

př. z Liberce a děkují za kulturní zážitek. 

O to se postarali vystupující umělci v čele se „stálicí“ našich koncertů, sólistkou opery 

libereckého divadla paní Věrou Poláchovou – Kavanovou, harfistkou Markétou 

Doubravskou z téhož divadla, Jiřím Horčičkou, který ovládá skvěle hru na klávesy 

a poprvé se v Raspenavě představil další člen DFXŠ – výborný houslista Josef Žák.  

A aby byl můj výčet vystupujících úplný, musím zmínit jméno ještě jednoho 

vystupujícího, který byl překvapením pro všechny – a sice žáka paní Poláchové ze 

ZUŠ Turnov, ke které chodí na výuku zpěvu – Vojtěch Kosnar. Jeho duet se svojí 

učitelkou na závěr koncertu bylo určitě jeho obohacením.  

Příjemnou a milou atmosféru koncertu pak podtrhli malí zpěváčci ze zdejší mateřské 

školy pod vedením paní učitelky Šulcové.  

A tak velice slušně zaplněný raspenavský kostel (cca 250 návštěvníků) podtrhnul 

významnost akce. 

Potud jen samé superlativy na koncert. 
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Přesto nás trápí jeden problém, který bychom měli vyřešit. Jde o předčasný odchod 

rodičů a doprovodu vystupující dětí po jejich vystoupení. To že ruší ostatní při 

pokračování koncertu je jedna věc, že je to neslušnost, ale hlavně je to neúcta  

k vystupujícím! 

Pojďme si říci, že tento problém, který je jediným kazem na kráse koncertu, 

společnými silami příště vyřešíme.  

Chceme přeci, aby se k nám špičkoví umělci stále rádi vraceli, a do Raspenavy se, 

na jeho publikum těšili. 

Na závěr mého článku bych chtěl poděkovat za podporu firmám Petr Beran, 

Autoservis Neumann, topení Milan Drahoš, Alfa bří Farských, STK – pan Folda, 

řeznictví pana Kloučka, Novus Česko s.r.o., Silkom Frýdlant, Nadace Preciosa. Za 

velkou podporu je třeba poděkovat Městu Raspenava a jeho novému starostovi Mgr. 

Josefu Málkovi. Poděkování patří i zdejšímu faráři Mgr. Pavlu Andršovi a učitelkám v 

MŠ za přípravu vystoupení dětí na koncertu. 

Přeji Vám všem příjemný adventní čas, krásné Vánoce, k tomu zdraví a úspěšný nový 

rok 2023. 

Ing. Vladimír Boháč, organizátor koncertu 

 

Vojtěch 

Kosnar 

Věra              

Poláchová-Kavanová 

Josef 

Žák 

Jiří 

Horčička 

Markéta 

Doubravská  
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SPORTOVNÍ TANEČNÍ KLUB JISKRA RASPENAVA, Z. S.  
 

V současné době se kromě hlavních tréninků zaměřujeme na pořádání různých 

seminářů, soustředění a individuálních lekcí, jelikož máme stále více tanečních párů 

různých věkových skupin ve vyšších třídách, které potřebují trénovat i mimo své 

tréninkové dny. Začali jsme spolupracovat s trenéry Martinem Paulínym a Kateřinou 

Čákorovou, kteří k nám dojíždí 2x v týdnu z Prahy, Tatianou Dorinou z Liberce 

a Jakubem Boháčem z Jilemnice.  

Všichni jsou to lektoři, kteří jsou finalisté České republiky jak ve standardu, tak v latině. 

Od října letošního roku jsme navázali spolupráci i s baletním lektorem, který působí 

v Divadle F.X. Šaldy v Liberci – Alexejem Yurakovem. 

Všichni tito lektoři se neustále vzdělávají ve specializaci na standard a latinu. 

Absolvují zkoušky na Fakultě sportovních studií a v Českém svazu tanečního sportu. 

Absolvují doškolovací semináře a kongresy pořádané ČSTS, aby nám přinášeli ty 

nejnovější novinky a informace, které se týkají samotných tréninků, ale také 

celorepublikových i zahraničních soutěží. Díky nim sbíráme úspěchy na tanečních 

soutěžích a páry postupují do vyšších tříd. V současné době se již 4 taneční páry 

připravují na Mistrovství České republiky ve STT a v LAT, zúčastňují se tanečních lig 

děti z raspenavské mateřské školky s paní učitelkou Hanou Petříčkovou 
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a mezinárodních soutěží, které potřebují k získání bodů do ranklistu v ČR, a tím se 

nominovali na MČR 2023. 

Dne 17. dubna jsme uspořádali Velikonoční maškarní karneval. 

Dne 8. května jsme se zúčastnili v Pardubicích Mistrovství České republiky ve 

figurálním valčíku, kde jsme získali titul mistra České republiky v juniorské kategorii 

(Jiří Kavka a Martina Šustrová), titul vicemistra ČR v dětské kategorii (Jan Holub a 

Klára Stejskalová), titul vicemistra v juniorské kategorii (Justin Sliš a Nikola Holubová) 

a titul vicemistra v kategorii dospělých (Vojtěch Jelínek a Barbora Hokrová). 

Dne 18. června jsme se zúčastnili akce ve Frýdlantě „Frýdlant se baví“, kde jsme po 

celý den prezentovali Sportovní taneční klub Jiskra Raspenava, z. s.  s tanečními 

ukázkami. 

Dne 24. června jsme pro děti uspořádali na zahradě České besedy sportovní akci  

k ukončení školního roku s různými soutěžemi a s opékáním buřtů. 

V srpnu jsme měli do dvou víkendů rozložené dvoudenní taneční soustředění. 

Dne 15. srpna na pozvání Městského úřadu Frýdlant ve frýdlantské Besedě děti 

tančily jabloneckým, libereckým a frýdlantským důchodcům. 

28. – 30. října proběhlo dvoudenní soustředění se všemi trenéry.  

30. října 2022 se poprvé zúčastnil Mistrovství České republiky v dětské kategorii do 

12 let v Brně taneční pár Jan Holub a Klára Stejskalová, který se probojoval mezi 12 

nejlepších tanečních párů z celé České republiky. Do finále se ale nedostal, 

v latinskoamerických tancích skončil na 10. místě a ve standardních tancích na místě 

9.  I tak je to pro náš klub velký úspěch.  

30. října jsme poprvé uspořádali v České besedě meziklubovou neregistrovanou 

taneční soutěž „O Raspenavský střevíček“ mezi kluby Lysá nad Labem, Libercem, 

Prahou a Raspenavou.  
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Dne 3. prosince jsme uspořádali tradiční Čertovskou rej s Mikulášskou nadílkou. 

Taneční páry stále jezdí na různá předtančení nejenom po frýdlantském výběžku, 

jezdíme i do Liberce, ale i do německé Žitavy. Nabídky máme na společenské plesy 

a firemní akce.  

V letošním roce slavíme 20 let od založení Sportovního tanečního klubu. 

Jaroslava Kasalová 

 

ČERTOVSKÝ REJ 
 

Město Raspenava a Sportovní taneční klub Jiskra Raspenava, z. s. uspořádali 

3. prosince 2022 v České besedě v Raspenavě ČERTOVSKÝ REJ S MIKULÁŠSKOU 

NADÍLKOU. Akce se zúčastnilo 98 dospělých a cca 120 dětí. Nechyběli samozřejmě 

ani Mikuláš, čerti a andělé.  

Pro děti byly připraveny soutěže a mnoho doprovodných akcí o ceny a sladkosti. Na 

sále se uskutečnil prodej vánočních perníčků, prodej vánočního zboží a kalendářů na 

rok 2023. Nechyběla ani vánoční dílnička (nejen pro děti) a tolik oblíbené malování 

na obličej. 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

CO NOVÉHO V MATEŘÍDOUŠCE?  
 

Po prázdninovém programu jsme se opět vrátili k pravidelnému celoročnímu 

programu. Jsme moc rádi, že se k našim pravidelným návštěvnicím přidaly nové 

maminky s dětmi a programy jsou zase veselejší.  

V listopadu se uskutečnil pobyt pro ženy, kde již tradičně bylo vyrobeno mnoho 

krásných výrobků a dárečků, a hlavně přinesl relaxaci od každodenních starostí.  
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Po dvouleté pauze se povedlo vrátit i k tradici oslav svatého Martina. Společně se 

sdružením za Lepší Hejnice a divadelním spolkem B.O.B.R.  proběhly  

v Mateřídoušce tvůrčí dílny, kde si děti, mimo jiné, mohly vyrobit i lampičky, do kterých 

jim pak svatý Martin přivezl světlo a doprovodil celý průvod až před kostel v Hejnicích. 

Nechyběla tradiční legenda a ani ochutnávka Martinského vína a připravených 

koláčků pro děti. Přišlo vás opravdu hodně, moc děkujeme za vaši účast.       

Jsme moc rádi, že se nám letos povedlo vrátit k tradičnímu programu, který 

nepotřeboval s přicházející zimou přechod na on – line program, a že se můžeme 

těšit z vašich návštěv v Mateřídoušce.  Všechny srdečně zveme na společná 

setkávání i v nadcházejícím roce, kdy bychom rádi i nadále měli pro vás otevřené 

dveře a připravený zajímavý program. 

Velice děkuji vám všem, kteří jste s námi v tomto roce byli a vážíme si každé vaší 

pomoci a spolupráce na programech a akcích. Velké díky patří všem sponzorům a 

podporovatelům, kteří nám i v této nelehké době pomáhají. Děkuji i všem 

pracovníkům a dobrovolníkům, kteří pracovali na letošním programu a stejně velké 

díky patří i těm, kteří u toho všeho byli s námi a podpořili nás svojí účastí. 

Prožíváme velmi náročný čas, kdy strach z nemoci vystřídal strach z války  

a následné ekonomické dopady, které se dotýkají velmi vážně každého z nás. Moc 

bych si přála, aby události dnešních dní nepohlcovaly to, co děláme, v co věříme a 

ani nás samotné. Abychom v našich srdcích i myslích posunuli myšlenky jiným 

směrem … třeba směrem k adventu, času přemýšlení a smíření. Přeji vám všem 

krásný adventní čas bez spěchu a závodů ve frontách. Ať je tento čas především 

časem pro vaše rodiny a pro krásné chvíle s těmi co máte rádi. Přeji vám, aby ten 

příští rok byl ve vašich rukách a měli jste možnost si jej udělat přesně takový, jaký si 

přejete.  

Za centrum Mateřídouška Alena Nováková 
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ČESKÝ SVAZ VČELAŘŮ RASPENAVA, Z. S. 

 

Milí spoluobčané města Raspenavy, 

dovolte mi, abych Vám představil jedno z mnoha zde působících sdružení, a to 

konkrétně včelařský spolek. Český svaz včelařů, z. s., základní organizace 

Raspenava. Bude to již 20 let, kdy u mě dělal rozhovor tehdejší redaktor 

Raspenavského zpravodaje Ing. Petr Werner. Bude to také 18 let, kdy šéfuji místnímu 

včelařskému sdružení. Přede mnou jej vedl 35 let jako předseda ZO pan Jiří Žáček. 

Když jsme u tohoto bilancování, nesmím opomenout, že náš mateřský spolek letos 

oslavil 150 let od svého oficiálního založení v roce 1872. 

Český svaz včelařů  

Český svaz včelařů je zapsaný spolek (dříve občanské sdružení), jehož členy jsou 

chovatelé včel (fyzické i právnické osoby) a příznivci včelařství. V ČR má více než 54 

tisíc členů a 203 včelařských kroužků mládeže. Toto množství představuje 98 % 

všech včelařů v naší republice. Česká republika tak patří mezi státy s nejvyšší 

organizovaností chovatelů včel na světě. Dnes tvoří ČSV 1 099 základních 

organizací, 77 okresních výborů a přibližně 573 676 včelstev. Jsme zemí s největším 

počtem včelařů v poměru k rozloze. Je to dáno především tradicí a převážnou 

většinou drobných zájmových včelařů. Včelaři se u nás oslovovali a dodnes oslovují 

„přítel/příteli“. 

Historie 

O včely a jejich produkty se člověk zajímá už mnoho tisíc let. Někdy byl však zájem 

menší. Například vlivem vědeckotechnické revoluce byl od 19. století med jako 

sladidlo vytlačen vynálezem rafinovaného cukru. Ale dnes znovu o včelí produkty 

stoupá zájem. A je to díky nejen pozitivním praktickým zkušenostem, ale i díky vědě, 

která pomáhá vysvětlovat jaké mají tyto čistě přírodní produkty na člověka blahodárné 

a léčivé účinky. Naši předkové si to uvědomovali už před dávnými věky. Med a vosk 

dříve získávali náhodným sběrem v objevených včelích příbytcích – dutinách stromů. 

Později člověk pro včely vyráběl umělá obydlí. Vydlabával tzv. kláty, vyráběl slaměné 

košnice a posléze i úly podobné těm dnešním. Zároveň se snažil proniknout do tajů 

života včel, aby se umělý (domácí) chov dařilo zvládat. 

Včelaření se postupem času stalo uznávaným cechem s královskými výsadami. 

Překvapivé jsou nálezy o pokročilém včelaření ve starověkém Egyptě. Do středověku 

se mohlo medem, voskem a medovinou jako náhradním platidlem uhrazovat prakticky 

cokoliv. Za falšování produktu, poškození dobrého jména nebo majetku pak hrozily 

velmi přísné tresty. 

V českých zemích bylo včelařství jako hospodářská činnost provozováno asi od 12. 

století, před tím byl med vybírán brtníky (osoba specializující se na sběr medu) 

včelám volně/divoce žijícím v kmenech stromů. Od 17. století došlo k rozvoji oboru  
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a základy moderního včelaření pak položila svými výnosy (včetně např. založení 

včelařské školy ve Vídni) Marie Terezie. Do místních organizací se ovšem včelaři 

sdružovali až v polovině 19. století, což vyvrcholilo v roce 1872 slavnostním 

založením Zemského včelařského spolku pod vedením hraběte Harracha. Na 

Frýdlantsku byl vývoj oboru podobný. Podle historických statistik odpovídal počet 

včelařů/chovatelů a počet včelstev přibližně dnešním stavům. 

ZO ČSV Raspenava – současnost 

Naše raspenavská ZO se oddělila od frýdlantské ZO v roce 1954. Tehdejší nová 

základna začínala s 53 členy a 205 včelstvy. Prvním předsedou se stal Josef Trenčan. 

V současnosti má naše organizace 16 členů s cca 232 včelstvy. Novinkou jsou i u nás 

na Frýdlantsku tzv. komerční včelaři, kteří se starají řádově o desítky až stovky 

včelstev. Zájmy mezi tradičními chovateli a velkovčelaři se někdy rozcházejí. Zejména 

pokud nejsou našimi členy v rámci ČSV. 

Donedávna se včelaři aktivně podíleli na mnoha místních kulturních akcích. Bylo to 

mj. dáno příznivější věkovou skladbou, větším počtem členů a personální 

provázaností s jinými zájmovými skupinami (zahrádkáři, chovatelé, myslivci). Včelaři 

pořádali kurzy pečení a zdobení perníků, které využívali na výstavy a tomboly na 

včelařských zábavách. V 70. letech organizovali různé brigády (opravy chodníků, 

výsadby stromů aj.). Věhlasné byly včelařsko-zahrádkářské zájezdy pod vedením 

Jaroslava Černého st. V roce 1963 a 1971 pod vedením Josefa Tomáška včelaři 

společně s Českým zahrádkářským svazem uspořádali velkou výstavu ovoce, 

zeleniny, květin a včelařství v sále České besedy v Raspenavě. 

V poslední době se soustředíme pouze na plnění vzdělávacích programů (přednášek, 

školení) v rámci oboru. Ať už jde o odborné školení našich členů nebo pořádání 

různých osvětových akcí pro veřejnost. Jednou z nejznámějších je Krajský den včely 

(Lidové sady Liberec a Oldřichov v Hájích). Mnoho času a sil ubere administrativní 

činnost, péče o včely a zootechnika v rámci veterinárních opatření. 

V našich zeměpisných šířkách ovšem stále platí, že u nás je sezona s včelí pastvou 

velice kráká. Příležitosti k pastvě a optimální rozvoj včelstev pak ještě negativně 

ovlivňují časté nepříznivé klimatické výkyvy. Včelaření za účelem zisku medu je tedy 

doslova loterijní záležitostí. Včelstva mohou být neustále ohrožována škůdci  

a nemocemi, chemizací a bezhlavou intenzifikací zemědělství, celkově zhoršujícím 

se životním prostředím (včela je citlivým indikátorem životního prostředí)  

a samozřejmě i chybami samotného chovatele. 

Včelaření je dnes propracovaný obor po vědecké stránce, po stránce organizační 

i vzdělávacích programů. V současné době v této tradici pokračuje Český svaz 

včelařů. Je podporovatelem Výzkumného Ústavu Včelařského a zřizovatelem 

prestižní včelařské školy v Nasavrkách. V některých SOU je obor včelaření napojen 

na učební obory, na univerzitách na zajímavé vědecké projekty. ČSV podporuje 

činnost včelařských kroužků. Nejbližší takový kroužek je v Novém Městě pod 
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Smrkem, Liberci a v Osečné – Křižanech atd. V minulých letech se někteří naši 

členové podíleli na pořádání včelařských kurzů ve spolupráci s SOU Frýdlant. Je 

nutné podotknout, že rozdělení na jednotlivé ZO dnes spíše odpovídá rozčlenění 

podle katastrů pro jednodušší administrativu a lepší kontrolu veterinárních úkonů. Ale 

jinak se při konání akcí navzájem doplňujeme a překrýváme se členy okolních ZO. 

Včela je zázrak přírody – Včelaření je koníček, který je náročný na čas, 

trpělivost, odvahu, finanční vstupy, odborné znalosti a schopnost vnímat 

přírodní procesy. Ten, kdo začíná včelařit jen v romantickém pohnutí 

nebo s vidinou zisku, tak velmi brzo končí. Zajímavým faktem určitě je, 

že velká část chovatelů jsou pokračovateli rodinné tradice. 

Včelaření má hlubší smysl. Obohacuje nás o kontakt s přírodou, seznámí vás se 

zákonitostmi života rostlin i živočichů a prospívá společnosti. Je až fascinující, že 

aktivně můžeme pomáhat rozvíjet potenciál včelstva, jako bychom hráli nějakou 

strategickou hru. Motivací včelaře k jeho činnosti sice zůstávají včelí produkty, ty 

ovšem tvoří přibližně pouhých 10 % hodnoty z celkového přínosu včel. Opylovací 

službu svému okolí tak včelař poskytuje většinou nevědomky. 

Význam včel pro přírodu je nenahraditelný. Bez včel není úrody. Aby byla zahrada 

plná hojnosti, musí v ní bzučet včely a čmeláci. Všechny ovocné stromy a keře jsou 

více než z 80 % závislé právě na jejich opylení, dokonce i mnohá zelenina. Přestože 

včelí produkty mají na trhu své místo, jejich hodnota se zdaleka nedá srovnávat s 

národohospodářským významem opylovací činnosti včel. Svojí činností včely 

přispívají k udržitelnému rozvoji životního prostředí a k zachování biodiverzity. Včely 

mají v podstatě skrytou klíčovou pozici ve struktuře přírody. 

Současná členská základna ČSV ZO Raspenava:  

Vlastimil Bryl, Antonín Černický, Josef Dufek, Petr Farský, Jitka Felcmanová, Jan 

Haken, Hynek Hruška, Roman Chmelař, Oldřich Ječný, Oldřich Kober, Zdeněk 

Němec, Jiří Skalický, Jindřich Trenčan, Radek Votrubec, Miroslav Zeman, Jiří Žáček. 

Vlastimil Bryl   

              

PRODEJ KALENDÁŘŮ 
V městské knihovně a informačním centru je možné zakoupit kalendáře na rok 2023 
s fotografiemi Raspenavy. Nástěnný kalendář je dostupný za 100,- Kč, stolní kalendář 
pak lze zakoupit za 50,- Kč. Kalendáře je možné si zarezervovat na kontaktech 
městské knihovny (482 360 447, knihovna@raspenava.cz).  
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S. K. RASPENAVA – SPORTOVÁNÍ DĚTÍ JE ZÁKLADEM 
 

Sportovní klub Raspenava je fotbalovým klubem s dlouholetou historií, jenž byl 

založen již v roce 1945. Po celou dobu vychovával mladé sportovce a vedl fotbal dětí 

a mužů na různých úrovních sportovních soutěží, ve kterých dosahoval velmi dobrých 

výsledků. Na tuto tradici se pokouší klub navázat od roku 2017, kdy se mu podařilo 

po ročním odstoupení v soutěži z důvodu nedostatku hráčů, vybudovat opětovně tým, 

který zaznamenal v celém ročníku pouze jednu porážku a s výrazným bodovým 

odstupem a celkovým skóre 120:27 postoupil do vyšší soutěže. Cíle byly stanoveny 

a měly vést k dalšímu posílení a snahy dalšího postupu, avšak s ohledem na odchod 

několika významných opor kvůli pracovním příležitostem, došlo k odstoupení od 

těchto cílů, což vedlo ke změně strategie samotného klubu. 

Je velice nutné vést děti ke sportu, a to se stalo hlavním záměrem klubu. Od 

roku 2020 jsme se zaměřili na nábor a sport dětí. Věnujeme se všeobecné 

sportovní přípravě a současně trénujeme fotbalové dovednosti a návyky. 

Nevychováváme pouze sportovce, ale snažíme se o budování osobností, které 

budou ctít fair-play a týmovou hru, což považujeme pro budoucí život za velmi 
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důležité. V současné době registrujeme na 30 mladých sportovců, chlapců i dívek ve 

věku 5–9 let a v letošním roce se již účastníme turnajů mladší přípravky U-9  

v Libereckém kraji, kde zaznamenáváme také první úspěchy. K trénování máme k 

dispozici 2 travnatá hřiště a v zimním období sportovní halu. 

Fotbalový klub je také aktivní směrem k veřejnosti. O příměstský sportovně fotbalový 

tábor, byl v jeho 2. ročníku velký zájem. Přihlášené děti si týden velice užily, kdy nejen 

sportovaly, ale měly možnost vidět výcvik vojenských kynologů, vojáci z Liberce pro 

ně připravili zážitkové dopoledne, učily se poskytování první pomoci s Českým 

červeným křížem, zažily výlet do ZOO, v rámci olympiády soutěžily s rodiči a mnoho 

dalšího. 

Dalšími akcemi, kterými se snažíme o sblížení s občany, jsou například Dětský den 

a Drakiáda. Těchto akcí se zúčastňují stovky lidí z Raspenavy a širokého okolí a staly 

se již tradičními událostmi, ve kterých chceme i nadále pokračovat. Součástí akcí je 

obsáhlý doprovodný program, určený především dětem, ale nezapomínáme také na 

dospělou část. 

Poděkování patří všem rodičům, kteří své děti podporují a vedou ke sportu, byť je to 

zejména časově náročné. Dále děkujeme Městu Raspenava, JSDH Raspenava 

a sponzorům, kteří nás podporují v naší činnosti nebo při pořádání jednotlivých 

akcí a všem, kteří nám tyto akce pomáhají připravit a podílí se na jejich 

zabezpečení. 

Máte zájem o zapojení Vašeho dítěte do kolektivu? Chcete, aby sportovalo? Není nic 

jednoduššího, než přijít na jeden z našich tréninků nebo nás kontaktovat.  

Ing. Lukáš Rác 
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Z ČINNOSTI ODDÍLU NÁRODNÍ HÁZENÉ 
 

V letním čísle Raspenavského zpravodaje jsme Vás informovali o činnosti oddílu 

v jarním a letním období letošního roku.  Nyní přichází čas na zhodnocení práce 

v jeho druhé polovině.  

Do mistrovských soutěží Severočeského oblastního přeboru soutěžního ročníku 

2022/2023 přihlásil náš oddíl čtyři mládežnická družstva – mladší žáky, mladší 

žákyně, starší žákyně a dorostenky. 

Mladší žáci jsou po podzimní části soutěže na 2. místě. S tímto umístěním musíme 

být spokojeni, neboť družstvo tvoří pouze 10 žáků, což je poměrně málo na tak 

dlouhou soutěž. Na všech chlapcích je vidět velké zlepšení oproti minulé sezoně a je 

tedy reálná šance, že své umístění udrží i na konci jarní části soutěže. Družstvo vedou 

a trénují bývalí druholigoví hráči Libor Mak a Roman Pokorný. 

Družstvo mladších žákyň, které od této sezony nově vedou Blanka Novotná a Pavlína 

Doubková je na posledním místě. Je to ovšem dáno především odchodem několika 

hráček do vyšší kategorie a nově příchozí nemají zatím ani věk, ani takovou 

výkonnost na to, aby mohly konkurovat svým soupeřkám. Děvčata ale mají snahu 

a chuť do trénování, a tak věříme, že se v jarní části soutěže budou postupně 

zlepšovat. 

Starší žákyně jsou svým umístěním na třetím místě tak trochu za očekáváním. Po 

konci minulé sezony, kdy družstvo v oblastním přeboru zvítězilo a na Mistrovství ČR 

obsadilo 5. místo, je to trochu pokles. Ten byl z části zapříčiněn odchodem několika 

hráček do dorostenecké kategorie, dále zlepšenou výkonností hráček ostatních 

družstev a v neposlední řadě tím, že družstvo několikrát hrálo z důvodu několika 

zranění v nekompletní sestavě, což se odrazilo na celkovém průběžném výsledku. 

Všichni věříme, že toto družstvo, které trénují Martina Novotná a Olča Maturová, bude 

mít v jarní části soutěže takovou sílu, že se svými výkony dostane na druhou příčku, 

která mu zaručí postup na Pohár ČR. 

Poměrně dobře si ve své soutěži vede také družstvo dorostenek, které trénuje Jan 

Málek. Děvčata jsou po podzimní části na druhém místě ze čtyř účastníků a je reálná 

šance, že své umístění po konci soutěže udrží. 

V celkovém hodnocení nemůžeme zapomenout rovněž na naši přípravku, kde se 

předškoláci a žáci nejmladšího školního věku učí základům naší míčové hry, a to 

především různými hrami a soutěžemi. Pravidelně do ní dochází kolem 20 dětí a plně 

se jim věnují trenéři Petra Novotná, Hana Valová a Roman Kobera. Ti lepší se již 

zvolna zapojují do tréninků s mladšími žáky. 

V současné době všechna družstva pravidelně dvakrát v týdnu trénují v naší sportovní 

hale. Družstva mladších žáků a starších žákyň jsou přihlášena do soutěží Zimního 

halového poháru. Dva turnaje této soutěže bude také pořádat náš oddíl, a to 14. 

a 21. ledna, kdy uvítáme Vaši diváckou kulisu. 
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Závěrem bych chtěl moc a moc poděkovat všem našim trenérům za jejich obětavou 

práci s naší mládeží. Jen ten, kdo to někdy v minulosti dělal, nebo  

v současnosti dělá, dobře ví, co vše tato práce obnáší. 

Dále musím poděkovat také obětavým rodičům, kteří pravidelně svými auty vozili 

naše družstva k mistrovským turnajům. Poděkování patří také všem, kteří 

podporují náš oddíl a umožňují jeho činnost, a to hlavně Jiskře Raspenava,  

z. s. a především Městu Raspenava, bez kterého by činnost našeho oddílu 

nebyla asi vůbec možná. 

Závěrem bych chtěl popřát všem občanům města klidné prožití vánočních 

svátků a do nového roku mnoho sil, zdraví a hlavně optimismu. 

Vladislav Kobera – jednatel oddílu 

 

 

                                                              

 

 

 

 

                                                       

MYSLIVECKÁ SKUPINA PŘI HONEBNÍM SPOLEČ. RASPENAVA 
 

Český myslivecký spolek byl v Raspenavě založen již v r. 1945. Od té doby prošel 

různými obměnami, ale vždy měl právo myslivosti pronajaté od majitelů honebních 

pozemků. Po této stránce došlo k nejvýznamnější změně 1. dubna 2013, kdy majitelé 

těchto pozemků, tvořící Honební společenstvo Raspenava, vykonávají právo 

myslivosti ve vlastní režii. Veškerou činnost však provádějí jen členové 

Českomoravské myslivecké jednoty.  

Nejdůležitější činností každého mysliveckého spolku je péče o zvěř a její životní 

prostředí. To znamená zajišťovat krmení a předkládat je zvěři, budovat krmná 

zařízení a zřizovat kryt pro zvěř, aby se měla kam uchýlit před nebezpečím a nepřízní 

počasí. To znamená vysazovat remízky apod. Lov je až na posledním místě a je řízen 

striktními pravidly. Loví se především zvěř, škodící myslivosti, např. lišky. Dále je to 

přemnožená zvěř, jako divoká prasata a zvěř slabá a nemocná nebo poraněná. 

Ostatní zvěř se loví podle plánu lovu, který v každém spolku sestavuje myslivecký 

hospodář. Ale ne podle vlastního uvážení, nýbrž podle početních stavů jednotlivých 

druhů zvěře a období jejich lovu daná zákonem. Pro bezpečnost lovu staví myslivci 

družstvo starších žákyň, říjen 2022  příměstský tábor, srpen 2022  
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lovecká zařízení. Nejinak tomu je i v naší myslivecké skupině. Ta ovšem vykonává 

nejen tuto práci, ale každoročně (až na covidové roky) pořádá Hubertskou zábavu 

(letos 26. listopadu), na které se nejen tančí, ale nemyslivecké veřejnosti předvádějí 

i myslivecké tradice, např. pasování nového myslivce. 

Mgr. Jaroslav Černý 

Z ČINNOSTI MYSLIVCŮ NA PODZIM 

 

Myslivci se zabývají nejen prací v přírodě, nýbrž i kulturou. Proto 26. listopadu 

uspořádali po přestávce, způsobené Covidem, v České besedě zábavu. K tanci 

i poslechu hrála rodinná skupina Kerndlových z Mělníka. Součástí vstupného byla 

večeře, připravená ze zvěřiny catheringem Krajské nemocnice Liberec, který se 

postaral i o další občerstvení. Návštěvníky vždy kromě tance táhne nejvíce bohatá 

tombola s velkým podílem zvěře. Nejinak tomu bylo i letos, a proto byly všechny 

vstupenky rozprodány. 

V současné době mají myslivci velké starosti s africkým morem prasat, 

který se k nám rozšířil z Polska. Po nálezu nakaženého prasete 

u Jindřichovic pod Smrkem vyhlásila státní veterinární správa 

z preventivních důvodů pásmo infekce, ve kterém se nachází i město 

Raspenava, i když se tu k 13. prosinci v souvislosti s touto chorobou 

žádný padlý kus nenašel. S tím souvisí řada opatření, jako zákaz 

vstupu nepovolaných osob do lesních porostů a volného pobíhání psů. 

Pohyb v přírodě je možný jen po cestách. Proto myslivci na nejfrekventovanějších 

lesních a polních cestách umístili informační tabule a kontrolují, zda setrvávají na 

svých místech. Pro myslivce vyplývají i další starosti, protože z preventivních důvodů 

je zákázáno krmení všech druhů zvěře a jejich lov, a to i druhů škodících myslivosti, 

např. lišek. A tak jsou obavy, jak užitková zvěř, bažanti, zajíci, srnčí, daňčí a jelení 

zvěř přežije zimu, když nebude přikrmována a nebudou loveni nepřátelé drobné 

zvěře. Všechna tato i další opatření jsou nutná proto, aby se nákaza nešířila, i když 

se nemoc nepřenáší na lidi. 

Mgr. Jaroslav Černý 

člen myslivecké skupiny 

ZÁLESÁCI NA PIKTYCHU 

 

Ve dnech 9. až 11. prosince uspořádal dětský myslivecký kroužek Zálesák víkendové 

setkání s kroužkem Zbojníci z Osečné, které se uskutečnilo v penzionu Piktych  

v Lázních Libverda. Sjeli jsme se tam v pátek navečer. Po ubytování a večeři 

následovalo vzájemné seznamování a seznámení s programem. Pak jsem dětem 
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vysvětlil situaci v souvislosti s africkým morem prasat, protože se nacházíme v pásmu 

infekce, které přináší určitá omezení pohybu v přírodě. Pak již byla volná zábava.  

V sobotu po rozcvičce a snídani jsme se pěšky vypravili do hejnického chrámu, po 

kterém nás provázela paní kostelnice, jež nás seznámila s jeho historií a pustila nás 

i do krypty. Poté jsme v klášteře navštívili dvě výstavy – betlémů a fotografií přírody. 

Obě byly moc hezké. 

Po návratu do penzionu jsme se naobědvali. Po obědě následoval odpočinek a po 

něm pod vedením vedoucí Terky Stehlíkové pekly děti perníčky, které pak 

namalovaly. V podvečer se zájemci vypravili s vedoucím Zbojníků Milanem 

Jánošíkem na Obří sud. Po večeři se konala stezka odvahy a po ní byla opět volná 

zábava. 

V neděli po snídani se balilo, uklízelo a před odjezdem hrály děti různé hry uvnitř 

a koulovaly se. 

Na závěr této zprávy bych rád vyslovil velké poděkování Terce Stehlíkové za 

výtečné stravování a za vše, co pro zdar celé akce udělala. Poděkování 

si zaslouží za svou práci i instruktoři Mája, Káťa a Jirka. 

Mgr. Jaroslav Černý 

 

STOLNÍ TENISTÉ JSOU V POLOVINĚ SOUTĚŽÍ  
 

Před Vánoci byla dohrána první polovina zápasů z letošního soutěžního ročníku a už 

první pohled na tabulky jednotlivých soutěží ukazuje na velice úspěšné účinkování 

jednotlivých našich družstev v soutěžích. 

A – družstvo: 

Dlouhodobě patří toto naše družstvo k předním celkům v našem kraji. Škoda jen, že 

prakticky celou polovinu nehrál nejlepší hráč družstva Tomáš Zahradník (operace). 

S jeho přítomností v zápasech by bylo družstvo jistě o mnoho blíže splnění tajného 

přání v podobě vítězství v této soutěži a postupu do 3. ligy po deseti letech.   

Základní sestava družstva:  
Leoš Horák, Tomáš Prosa, Martin Suchánek a Marcel Pikous. 

1. SKST Liberec E           92 : 53 27 b 

2. Sokol Vesec                90 : 58 27 b 

3. Jiskra Raspenava       85 : 58 25 b 

4. SKST Liberec D         87 : 62 23 b 

5. LOKO Č. Lípa            80 : 69 22 b 

6. Sokol Jablonec n.J.    78 : 67 21 b 

Na dalších místech jsou Lokodepo Liberec B., Victory Liberec, Jiskra Nový Bor, 

Spartak Chrastava a SKST Cvikov. 
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B – družstvo: 

Družstvo bojuje ve velice silné konkurenci o udržení soutěže – a zdá se, že naplnění 

tohoto předsevzetí, soudě dle výsledků první poloviny, by se mohlo podařit. Bude 

čtyřbodový náskok k záchraně opravdu stačit? Škoda, že se nepovedlo bodovat ve 

třech zápasech, které skočily vždy porážkou 8:10. 

Základní sestava družstva:  
Marcel Pikous, Matěj a Honza Drechslerové a Bohumil Čermák. 

1. LOKO Česká Lípa B     103 : 46 31 b 

10. Jiskra Raspenava B      71 : 95 17 b 

11. Sp. Chrastava B            25 : 100 13 b 

12. Jiskra Nový Bor B       56 : 107 13 b 

C – družstvo: 

Jeho účinkování v soutěži Okresního přeboru 2. třídy připomíná tažení slavné 

„Klapzubovy jedenáctky“ – 6 zápasů a šest velice jasných vítězství. 

Základní sestava družstva:  

Petr Blažek, Milan Bavlovič, Pavel Špryňar, David Horák a družstvo doplňují Sylva 

Suchánková a Jiří Sršeň.  

1.  Jiskra Raspenava C     94 : 14 18 b 

2. ST Frýdlant C                70 : 38 14 b 

3. TTC Jablonné v P. C     58 : 30 13 b 

4. SKST Liberec M            40 : 68 10 b 

5. Sokol Oldřichov v H.      40 : 66 10 b 

6. SKST Liberec N             32 : 54 9 b 

7. SKST Liberec L             20 : 84 4 b  

V současné době, kdy je přestávka před druhou polovinou soutěží, se hráči připravují 

na tradiční prestižní oddílový turnaj, který se uskuteční v herně stolního tenisu  

28. 12. 2022. 

Ing. Vladimír Boháč, kronikář oddílu 

KAM S OJETOU PNEUMATIKOU?  
 

Ustanovení § 97 zákona č. 542/2020 Sb., o výrobcích s ukončenou životností, 
stanovuje výrobcům pneumatik povinnost zajistit na vlastní náklady zpětný odběr 
odpadních pneumatik od konečného uživatele, a to bez ohledu na výrobní značku, 
bez ohledu na datum jejich uvedení na trh, bez vazby na koupi nového výrobku a bez 
nároku na úplatu (tedy zdarma). Místy zpětného odběru mohou být například 
pneuservisy, autoservisy nebo obecní sběrné dvory, a to na základě příslušných 
smluv. Ačkoliv raspenavský sběrný dvůr není místem zpětného odběru pneumatik, 
vycházejí městu subjekty, které v Raspenavě tyto smlouvy mají významně 
vstříc.  
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Nahromaděné pneumatiky, které odevzdají v raspenavském sběrném dvoře občané 
Raspenavy i ty pneumatiky, které posbírají zaměstnanci města tam, kde je někteří jen 
tak pohodí, od města tyto subjekty odebírají a předávají k druhotnému zpracování. 
Za tuto spolupráci velice děkujeme.  

Tedy pneuservisy, autoservisy, případně sběrný dvůr a pouze pneumatika (s ráfkem 
se vydejte do sběrných surovin) a nikoliv pohodit do příkopu u silnic na Ludvíkov, na 
Krásný Les, na Oldřichov ani do jiného příkopu, nikoliv pohodit u hnízd tříděného 
odpadu, před vrata dvoru, nikoliv naházet k řece a zkrátka ani nikam jinam.  Ta lidská 
pohodlnost, a to nyní čtete jen o pneumatikách!   

Jen pro zajímavost lze uvést, že v prvním týdnu v prosinci bylo předáno přepravci cca 
150 ks pneumatik, cca 400 pneumatik na svůj odvoz nyní stále čeká a cca třetina 
z celkového současného počtu byla posbírána úklidem po městě a při silnicích 
vedoucích z města, a to mnohdy včetně disků.  

Mimochodem velmi rozšířené a oblíbené odkládání odpadu do nádob k tomu 
neurčených, nebo v jejich bezprostřední blízkosti či okolí je přestupkem 
v souladu se zákonem o odpadech.  

§ 61 - Povinnosti osob při předávání odpadu a movitých věcí do obecního systému 
Každý je povinen odpad nebo movitou věc, které předává do obecního systému, odkládat na místa 
určená obcí v souladu s povinnostmi stanovenými pro daný druh, kategorii nebo materiál odpadu 
nebo movitých věcí tímto zákonem a obecně závaznou vyhláškou obce, je-li vydána. 
 

§ 117 - Přestupky fyzických osob 
t) odkládá odpad nebo movitou věc, které předává do obecního systému, v rozporu s § 61. 

 
https://www.eltma.cz/sberna-mista  
https://www.kamsnim.cz/  

Mgr. Josef Málek 

 

ZAKÁZKOVÉ ŠITÍ PRO DĚTI A DOROST – RASPENAVA 

Zakázkové šití pro děti a dorost, výběr z materiálu (softshell, teplákovina, úplet atd). 

Po dohodě lze zakoupit i poukaz. Najdete nás na FB stránkách: „Šití pro radost 

M.K.“ nebo na tel.: +420 730 543 987 
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účet: 19-86121574/0600 

SPV – SPORT PRO VŠECHNY 
 

Sportovní aktivity pro všechny věkové kategorie, upravené vždy k počasí a fyzické 

zdatnosti zúčastněných, které jsou pravidelně každou středu od 19:00 hodin ve 

Sportovní hale v Raspenavě a jejím okolí. SPV stojí na pevném základu 

ÚHRADY MÍSTNÍCH POPLATKŮ 
 

Upozorňujeme občany, že vždy do 31. března aktuálního roku jsou splatné místní 
poplatky ze psů (50,- za prvního psa na celý rok) a TKO (odpady, 350,- za osobu na 
celý rok) na 1. pololetí (2. pololetí je splatné do 31. července aktuálního roku). 
Poplatky lze hradit převodem z účtu, případně v hotovosti nebo kartou na městském 
úřadě. VS získáte na telefonních číslech 482 360 441 (TKO), 482 360 445 (pes). 
Složenky budou zasílány pouze dlužníkům po termínu splatnosti poplatků. 
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JISKRA RASPENAVA, Z. S. – KLUB ČESKÝCH TURISTŮ (KČT) 
 

Nejvýznamnější akcí, kterou náš klub pořádá je 

„Raspenavský pochod Jizerkami“. V příštím roce 

proběhne pochod 6. května 2023. Spolupořadateli jsou 

Město Raspenava a ZŠ a MŠ Raspenava. Jelikož se bude 

jednat o 50. ročník, byl pochod zařazen mezi významné akce 

Liberecké oblasti KČT. Chtěli bychom toto kulaté výročí 

oslavit a doufáme, že se k nám přidáte. Těšíme se na vaši 

účast.  

Všem občanům Raspenavy přejeme pohodové Vánoce a mnoho zdraví v roce 2023.
                       Za Klub českých turistů 

Jaroslava Loukotová, Jana Lipenská 
 

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ LUŽEC 

 

Sbor dobrovolných hasičů Lužec byl založen roku 1873 a v roce 2023 oslaví 150. 

výročí svého založení. Náš sbor má v současné době 61 členů (41 dospělých a 20 

mladých členů do 18-ti let). 

Pravidelně pořádáme Lužecký pohár, který se koná 1. týden v měsíci srpnu  

a únorový Hasičský ples. Spolupodílíme se s SDH Raspenava na stavění vatry. Naši 

členové jsou společně s členy SDH Raspenava a SDH Frýdlant součástí JSDH města 

Raspenavy, která vyjíždí k událostem nejen v naší obci, ale v rámci celého 

frýdlantského výběžku a také do obcí v okrese Liberec mimo náš výběžek.  

Nedílnou součástí sboru jsou 2 soutěžní družstva, které nás reprezentují  

v rámci sportovní činnosti. Jedno čistě mužské a druhé smíšené. Obě družstva se 

účastní seriálu soutěží „Superpohár“. V letošním ročníku jsme obsadili 3. a 5.místo. 

Mimo výše zmíněných jsme se účastnili i soutěží:  

„O pohár starosty obce Libverda“ - 1. a 3. místo 
„O pohár Okrsku Hejnice“ - 1. místo 
„Horní Řasnice“ – 5. místo 
„Lužecký pohár“ – 3. a 4. místo 

Součástí našeho sboru je kroužek mladých hasičů. Jeho členové nás reprezentují ve 

hře „Plamen“ a ti starší soutěží v dorosteneckých soutěžích. Mladí hasiči se v roce 

2022 zúčastnili následujících akcí:  

Koblížkový braňák – 6. místo 
Závod požární všestrannosti – 2. místo 
O předvánočního kapra – 12. místo 
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Dorosteneckých soutěží se účastnilo 5 členů (Eliáš J., Kodešová E.; Skalická N.; 

Stržanovská L.; Vítek R.).  

V roce 2022 byli na okresním kole v Závodě požární všestrannosti a ve svých 

kategoriích skončili chlapci na 5. a 12. místě. Dívky pak na 4., 6. a 6. místě  

Mladí hasiči se schází pravidelně každý pátek od 15 hodin. Září – říjen: hasičárna 

Lužec, Hejnická 793 Raspenava a zimní příprava probíhá ve sportovní hale 

v Raspenavě. 

Informace ohledně kroužku MH: 
Josef Kodeš 
www.sdhluzec.estranky.cz  
sdhluzec@seznam.cz    
Tel.: +420 724 006 471  

Josef Kodeš 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

POZVÁNÍ K NÁM DO LEVANDULOVNY 
 

I když to v podhůří Jizerských hor možná nezní úplně pravděpodobně, za našimi 

fialovými vraty domu s č. p. 321 se rozprostírá levandulová farma. Jsme malý rodinný 

podnik, zabýváme se pěstováním levandule a následně výrobou levandulí 

provoněných produktů. Pokud jste naše vrata zatím jen zvědavě míjeli, srdečně a rádi 

vás zveme do další levandulí provoněné sezóny. Teď jsou sice kopečky sazenic 

přikryté sněhem, ale až přijde jaro do našeho kraje, chceme farmu ještě více otevřít 

veřejnosti. Celý prosinec bylo možno nás navštívit o víkendech a vyrobit si v naší 

výrobně spolu s dětmi drobné dárky. Na to bychom rádi navázali s dílničkami pro děti 

i dospělé propojené s cyklem roku – podle ročních období, svátků, s využitím 

sezónních a místních zdrojů. 

V druhé půlce března, pokud počasí dovolí, plánujeme otevření sezóny  

a našeho pole. 
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Umíme nabídnout i vzdělávací environmentální programy pro školky a školy nebo 

workshopy pro firmy. Přijďte i Vy ochutnat, přivonět, osahat a zažít Levanduli všemi 

smysly. Těšíme se na setkání s Vámi i Vašimi dětmi. 

My všichni z Levandulovny 

Kontakt: 
www.levandulovna.cz  
info@levandulovna.cz  
Tel.: +420 736 768 412 
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JEDNOTKA POŽÁRNÍ OCHRANY MĚSTA RASPENAVY 

 

V případě města Raspenavy zřizuje město v samostatné působnosti (na vlastní 

odpovědnost a z vlastních prostředků) jednotku požární ochrany na základě zákona 

č. 133/1985 Sb., o požární ochraně ve znění pozdějších předpisů, konkrétně dle § 29. 

Nejedná se tak v tomto případě o žádný dobrovolný spolek nebo zapsaný spolek 

(chcete-li občanské sdružení), ale o organizační složku města, kterou naše město 

s ohledem na výše uvedené mít musí. Město je povinno na své náklady 

zabezpečit: 

• akceschopnost jednotky, 

• odbornou přípravu členů jednotky,  

• materiální a finanční potřeby jednotky,  

• preventivní lékařské prohlídky členů jednotky, 

• zdroje vody pro hašení,  

• ohlašovny požárů a další. 

Naši „dobrovolní hasiči“ (též „JSDH Raspenava“ nebo „jednotka požární ochrany 

města Raspenavy“) nevykonávají činnost v jednotce jako své zaměstnání, ale na 

základě písemně uzavřené dohody o členství v jednotce. Znamená to tedy, že krom 

účasti na odborné přípravě, výcviku či zásahové činnosti, naši hasiči mají své hlavní 

zaměstnání, ze kterého je lze za zákonem stanovených podmínek např. pro 

zásahovou činnost uvolnit. Toto však není automatické a mnohdy se jedná o výsledek 

jednání mezi hasičem, zřizovatelem jednotky (městem) a konkrétním 

zaměstnavatelem.  

Naší „dobrovolní hasiči“ jsou využívání systémem požární ochrany a integrovaným 

systémem Libereckého kraje k boji s požárem, ale také např. k zásahům u dopravních 

nehod, práci na vodě, práci s motorovými pilami, spolupráci s leteckou hasičskou 

technikou apod. Smutným stoupajícím soudobým trendem je i účast našich 

hasičů u událostí, které jsou zaměřeny na kardiopulmonální resuscitaci 

a možné využití automatizovaného externího defibrilátoru, kterým je naše 

jednotka díky sponzorskému daru společnosti také vybavena.  

Jedno velké poděkování patří všem, kteří umožňují současné fungování naší 

jednotky požární ochrany města Raspenavy, které je na velmi dobré úrovni. Jsou to 

napříč všichni zapojení – město z pozice zřizovatele, ČR a Liberecký kraj z pozice 

poskytovatelů dotací do systému požární ochrany, zaměstnavatelé, kteří umožňují a 

tolerují výkon hasiče svým zaměstnancům, rodinní příslušníci, kteří tolerují to, že má 

hasičina časové nároky, o které jsou kráceny právě rodiny. A druhé poděkování 

všem členům jednotky požární ochrany města Raspenavy, a to za to, že mají 

stále neutuchající zájem věnovat se činnosti, kterou ze zákona město zajistit musí, 

věnují se jí bez finančních odměn a zároveň dělají více, než je pro „nehasiče“ běžným 

standardem. Hasič neví dne ani hodiny, kdy bude povolán k pomoci „bližnímu svému“, 



 

 30 

i přesto se jednotce požární ochrany města Raspenavy daří plnit zákonné povinnosti 

a poskytovat občanům města Raspenavy, ale i občanům sousedních obcí efektivní 

a rychlou pomoc v nesnázích, ke kterým jsou jednotky požární ochrany povolávány. 

Přehled zásahové činnosti JSDH Raspenava 2019 2020 2021 2022* 

Dopravní nehoda silniční, železniční 13 10 19 17 

Ostatní mimořádné události (epidemie, nákazy a jiné) 0 8 2 20 

Ostatní pomoc  1 3 1 1 

Planý poplach  2 5 6 3 

Požár  23 17 15 29 

Technická pomoc  19 43 12 26 

Únik ropných produktů  3 11 6 8 

CELKEM ZA JEDNOTKU  61 97 61 104 

*Údaje za rok 2022 jsou k 18.12.2022 

Mgr. Josef Málek 

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ RASPENAVA  

 

Sbor dobrovolných hasičů Raspenava byl založen roku 1886. 

V současné době má sbor 63 členů (33 mužů a 30 žen). 

Sbor je zapsaným spolkem, který se věnuje primárně 

činnostem, ke kterým vznikl. Jedná se o spolek spolupracující 

na úseku požární ochrany s městem Raspenava, resp. JSDH 

Raspenava a Sborem dobrovolných hasičů Lužec. Požární 

ochrana je jen jednou naší aktivitou.  

Další aktivitou je pořadatelství společenských kulturních 

a sportovních akcí, případně jejich spolupořadatelství. Zmínit lze například Florbalový 

hasičský turnaj, tradiční pálení vatry, soutěž v požárním útoku „O pohár starosty 

města“, noční soutěž v požárním útoku, Tóny Smědé, rozsvěcení vánočního stromku 

a další. V rámci sportovních a kulturních akcí nejčastěji spolupracujeme krom města 

Raspenavy s Jiskrou Raspenava, z. s., SDH Lužec a dále s S.K. Raspenava, z. s. 

Kontakt: 
Jaromír Hanzl   
sdh.raspenava@volny.cz  
Tel.: +420 725 076 524  
 
Jménem Sboru dobrovolných hasičů Raspenava mi dovolte Vám všem popřát 
klidné vánoční svátky a v následujícím roce zejména pevné zdraví a těšíme se 
na setkání s Vámi při jakékoliv kulturní či sportovní akci v roce 2023. 

 Jaromír Hanzl 
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www.cezdistribuce.cz/sluzba 
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